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en condicions insalubres i no de mínimes condicions d’habi-
tabilitat . I, per tant, anem a iniciar un procés perquè aquestes 
persones acaben regularitzant la seua situació, sense oblidar 
que, quan nosaltres vam arribar al govern, en el primer ple 
del Consell vam acordar que no es produïa ningun desnona-
ment en el parc públic d’habitatges .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, consellera .

Pregunta número 784, que formula la diputada Belén 
Bachero, del Grup Parlamentari Compromís, al Consell, i 
corresponent la resposta a la consellera de justícia .

Quan vullga, senyora Bachero .

La senyora Bachero Traver:

Gràcies, presidenta .

Bona vesprada, senyories .

Consellera .

Tots els ací presents som ben conscients dels efectes del 
temporal de vent, neu i fred que va patir el nostre territori a 
finals de gener d’enguany. De fet, el Consell, des de les dife-
rents conselleries, va actuar de forma ràpida per fer front als 
danys ocasionats per aquesta tempesta i també va aprovar 
ràpidament les ajudes per a la gran nevada i la resta d’efectes 
del temporal, una volta va ocórrer .

Som conscients que va ser un fenomen meteorològic de 
dimensions històriques, molt per damunt de l’habitual al 
nostre territori. Sabem de la dificultat d’actuar davant de 
fenòmens d’estes magnituds i també entenem que els recur-
sos d’emergències tingueren dificultat per a atendre l’allau 
d’incidències registrades arreu del nostre territori . Però, una 
volta reconegut l’esforç i el treball de tots els professionals 
i de les administracions implicades, els ací presents tenim 
l’obligació d’aprofitar aquestes circumstàncies, per més 
excepcionals que siguen, per fer un anàlisi de què va poder 
fallar, amb l’objectiu únic de millorar la resposta davant de 
futurs episodis d’aquest tipus .

Perquè potser molts de vostés ho desconeixen, però, 
almenys, en les zones d’interior, en els territoris menys 
poblats del nostre país, en les zones amb menys recursos 
humans, econòmics i tècnics per fer front a aquests fenò-
mens, van haver problemes seriosos que hem de supe-
rar . I el principal va ser la falta de coordinació entre els caps 
del Consorci Provincial de Bombers de Castelló i la falta de 
comunicació fluida entre els diferents efectius implicats amb 
els ajuntaments dels pobles xicotets .

Sí, afirme amb rotunditat que hi van haver coses que són 
manifestament millorables . Ho sé de primera mà perquè tinc 
l’honor de presidir l’ajuntament de Vistabella, un dels molts 

pobles xicotets d’interior, on la comunicació i la coordinació 
entre els diversos efectius d’emergències van ser deficients. 
Aquesta circumstància va provocar ordres contràries, indica-
cions confoses i problemes per a la ciutadania .

Representants d’altres municipis també van patir aquesta 
falta d’informació i de resposta, i m’ho van fer saber . Per 
això vaig formular la pregunta amb la qual acabaré aquesta 
intervenció .

Vull significar, abans de continuar, que el màxim responsa-
ble d’aquesta falta d’informació i coordinació és el diputat 
responsable del consorci de bombers de Castelló en la dipu-
tació, el senyor Luis Rubio, per l’ús nepòtic i partidista que fa 
dels recursos i dels mitjans d’emergències que ell gestiona .

De fet, Rubio acostuma a prioritzar, per exemple, l’activa-
ció del cos de voluntaris de diputació, creat per ell, amb el 
cost addicional que suposa per a l’erari públic, a la posada en 
servei dels bombers forestals, que ja estan en els seus llocs 
de treball i només cal activar-los, i estan cobrant .

Aquest ús de recursos explica alguns dels problemes gene-
rats en l’episodi de neu a què ens referim, com li vam fer 
saber en una carta que li vam remetre recentment al consorci 
de bombers des de l’ajuntament de Vistabella .

Malgrat els reiterats suggeriments, advertències i propos-
tes que des de Compromís li hem traslladat al senyor Rubio, 
a través del grup Compromís en la diputació, des dels matei-
xos ajuntaments, el responsable provincial no ha canviat la 
seua manera de treballar . De fet, posteriorment, en l’episodi 
de neu del 13 de març, molt més lleu que l’anterior, també 
vam registrar problemes, perquè tots els advertiments realit-
zats . . ., algunes brigades de bombers forestals no disposaven 
de vehicles per realitzar la seua feina, quedant-se en el retén 
de bombers la brigada al complet per no comptar amb cap 
vehicle per a poder atendre l’emergència .

Per tot això, des de Compromís considerem que és necessari 
refermar els mecanismes de coordinació entre els distints 
operatius d’emergències gestionats tant per La Generalitat 
com per la diputació . També creguem necessari estudiar 
la creació d’un fòrum o d’una entitat des d’on els munici-
pis puguen traslladar, de forma coordinada, les seues neces-
sitats . I pensem que cal col·laborar entre les diferents insti-
tucions per facilitar l’elaboració als xicotets municipis de 
protocols d’actuació . I, sobretot, no fer un ús partidista dels 
recursos, en funció del color polític de cada municipi .

Per tot això, des de Compromís, li formulem la següent 
pregunta: ¿quines mesures podria prendre el Consell per 
aconseguir que el consorci provincial de bombers i la diputa-
ció de Castelló, com a responsable d’aquest, posen a disposi-
ció dels municipis els mitjans tècnics i humans de què dispo-
sen, seguint protocols i criteris objectius, i deixant d’actuar, 
com s’ha fet fins ara, segons criteris partidistes, condicionats 
pel color polític del municipi afectat i no segons les necessi-
tats de la ciutadania?

Moltes gràcies . (Aplaudiments)
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La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Bachero .

Consellera .

La senyora consellera de Justícia, Administració Pública, 
Reformes Democràtiques i Llibertats Públiques:

Gracias, presidenta .

Señoría, como muy bien ha descrito en su intervención, el 
pasado mes de enero la Comunitat Valenciana sufrió un 
temporal de lluvia, nieve, viento y fenómenos costeros adver-
sos que, desde luego, podríamos calificar como históricos.

Nos enfrentamos a un escenario excepcional que afectó, 
además, a una gran parte de nuestro territorio, ante el que 
La Generalitat activó todos los mecanismos previstos para 
poder hacer frente a estas situaciones .

Una muestra de la complejidad de los trabajos a los que se 
enfrentaron los profesionales desplegados sobre el terreno 
–a los que, además, quiero aprovechar también para, una 
vez más, reiterar nuestro agradecimiento y destacar su gran 
profesionalidad– es que, concretamente, esos días se esta-
blecieron 20 preemergencias, 11 emergencias y se atendie-
ron en el 112 más de ocho mil llamadas, dado que muchos 
municipios se quedaron sin luz, se quedaron incomunicados…

Fueron días, desde luego, difíciles, en los que desde La 
Generalitat se trabajó intensamente para dar una respuesta 
rápida y, sobre todo, coordinada con los medios con todas las 
demás administraciones responsables, respetando, en todo 
momento, las competencias de ejecución que corresponden 
a cada una de las distintas instituciones que participan en las 
emergencias .

Ante la magnitud de estos acontecimientos, es comprensi-
ble que algunos de los municipios que usted ha mencionado, 
y concretamente el que usted preside como alcaldesa, pues, 
aparecieran o sufrieran algunos fallos considerables en la 
ejecución de los protocolos o que, desde luego, algunas de las 
decisiones adoptadas tampoco fueran las más acertadas .

Desde luego, lo que quiero asegurarle es que, ante estas 
situaciones de emergencia, defendemos los intereses de 
todos los municipios, sin distinción alguna, por igual . Todos 
nos parecen igual de importantes y de relevantes, porque 
lo que está en juego es la vida y la integridad física de las 
personas .

Señoría, compartimos con usted que tenemos, desde luego, 
margen para mejorar; que, desde luego, nos comprometemos 
a estudiar, junto con el resto de las administraciones impli-
cadas, las incidencias y los posibles fallos que se pudieran 
producir en aquel momento . Como usted además también 
sabe, la necesidad de mejorar los sistemas de gestión de 
emergencias ha figurado, desde el principio, como una de las 
grandes prioridades de este Consell .

La experiencia en la gestión de este tipo de situaciones 
en los últimos años evidencia la necesidad de un abordaje 

estratégico, principal y ambicioso, ante la confluencia, como 
he señalado anteriormente, de distintas instituciones, ante 
la importancia de la colaboración ciudadana, tanto individual 
como colectiva y, sobre todo, la naturaleza supraterritorial 
de todas las incidencias que se puedan producir .

Con esta finalidad, precisamente, nació la Agencia de 
Seguridad y Respuesta a las Emergencias, creada por la ley 
aprobada el pasado 25 de enero, una estructura funcional 
mucho más dinámica y eficiente que lo que trata, fundamen-
talmente, es de evitar episodios como los que ha señalado, 
trabajar de forma mucho más coordinada, mucho más eficaz 
y mucho más eficiente.

Con este nuevo modelo organizativo se simplifican los órga-
nos colegiados de coordinación y de cooperación interad-
ministrativa que intervenían antes en distintos ámbitos y, 
sobre todo, se evita la dispersión de las distintas funciones, 
con la finalidad de unificar directrices y de estrategias y fijar 
un marco normativo de actuación, desplegar además todo 
el catálogo de servicios y de actividades comunes y, sobre 
todo, utilizar unos únicos criterios de actuación para todo el 
ámbito de la comunidad .

Estamos convencidos que con esta iniciativa la Comunitat 
Valenciana cuenta con mejores instrumentos para poder 
atender estas situaciones y evitar todo tipo de riesgos .

Muchísimas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora consellera .

La següent pregunta és la número 806, que formula el dipu-
tat José Ramón Calpe, del Grup Parlamentari Popular, a la 
consellera d’agricultura .

El senyor Calpe Saera:

Moltes gràcies, senyora presidenta .

Senyora consellera .

Tots recordem, en esta cambra, la tramitació del pressupost 
de La Generalitat per a l’any 2016 . I tots recordem aquella 
partida de la subvenció nominativa a Carns de Morella que, 
gràcies a una esmena que va presentar un grup parlamentari, 
es va transformar d’una manera substancial . La subvenció va 
passar de ser nominativa a estar prevista per a concurrència 
competitiva, va pujar de 140 .000 a 500 .000 euros i pretenia 
el desenrotllament d’escorxadors i la millora de les explotaci-
ons ramaderes d’interior .

2016 ha acabat ja fa tres mesos . I li pregunte, senyora conse-
llera, ¿en què s’ha gastat eixa línia pressupostària? ¿Quin és el 
grau d’execució d’eixa línia pressupostària?

Moltes gràcies . (Aplaudiments)


